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Lubań, kwiecień 2018 r. 

„Wszystkie prawa zastrzeżone. Kopiowanie, przetwarzanie i rozpowszechnianie bez zgody 

PODR lub autora publikacji jest zabronione.” 

 



Za jakie szkody przysługuje odszkodowanie? 

Dzierżawca lub zarządca obwodu łowieckiego jest obowiązany do wynagradzania szkód wyrządzonych: 

  1) w uprawach i płodach rolnych przez dziki, łosie, jelenie, daniele i sarny, 

  2) przy wykonywaniu polowania. 

Kto szacuje szkody? 

Szacowania szkód, a także ustalania wysokości odszkodowania dokonuje zespół składający się z: 

1) przedstawiciela gminy właściwej ze względu na miejsce wystąpienia szkody, 

2) przedstawiciela zarządcy albo dzierżawcy obwodu łowieckiego, 

3) właściciela albo posiadacza gruntów rolnych, na terenie których wystąpiła szkoda. 

Niestawiennictwo właściciela albo posiadacza gruntów rolnych lub dzierżawcy albo zarządcy obwodu 

łowieckiego nie wstrzymuje dokonania szacowania szkód. 

               

Do kogo składamy wniosek? 

Wniosek o szacowanie szkód, w tym ustalenie wysokości odszkodowania, składa się do organu 

wykonawczego gminy właściwej ze względu na miejsce wystąpienia szkody.  

Wniosek powinien zawierać: 

1) imię i nazwisko albo nazwę, adres miejsca zamieszkania albo adres i siedzibę oraz numer telefonu 

właściciela albo posiadacza gruntów rolnych; 

2) wskazanie miejsca wystąpienia szkody; 

3) wskazanie rodzaju uszkodzonej uprawy lub płodu rolnego. 

Wniosek składa się w terminie umożliwiającym dokonanie szacowania szkód. 

               



Kiedy szacuje się szkody? 

Oględzin dokonuje się niezwłocznie, nie później niż w terminie 7 dni od dnia otrzymania wniosku. 

Szacowanie szkody składa się z: 

1) oględzin, 

2) szacowania ostatecznego. 

O terminie dokonania oględzin, przedstawiciel gminy zawiadamia właściciela albo posiadacza gruntów 

rolnych oraz dzierżawcę albo zarządcę obwodu łowieckiego, nie później jednak niż przed upływem 

3 dni od dnia otrzymania wniosku. 

 

Co zawiera protokół? 

Niezwłocznie po zakończeniu zarówno oględzin jak i szacowania końcowego sporządza się protokół. 

Protokół z szacowania ostatecznego powinien zawierać informacje niezbędne do oszacowania 

wielkości szkody i wysokości odszkodowania określone w art. 46c Prawa Łowieckiego.  

Członkowie zespołu mają prawo wnieść zastrzeżenia do protokołu wraz z uzasadnieniem. Informację  

o braku zastrzeżeń albo o wniesionych zastrzeżeniach umieszcza się w protokole.  

Protokół sporządza się w trzech jednobrzmiących egzemplarzach po jednym dla każdego członka 

zespołu. 

Dlaczego protokół jest taki ważny? 

Dane z protokołu są podstawą do stwierdzenia zarówno wielkości szkody jak i jej wartości, dlatego 

powinny zostać podane w sposób rzetelny. Protokół stanowi podstawowy dowód w postępowaniu 

o ustalenie wysokości odszkodowania.  

Wypłaty odszkodowania dokonuje dzierżawca albo zarządca obwodu łowieckiego w terminie 30 dni od 

dnia otrzymania protokołu z szacowania ostatecznego, od którego nie wniesiono odwołania. 

                 

 



Czy mam możliwość odwołania? 

Właścicielowi albo posiadaczowi gruntów rolnych, na terenie których wystąpiła szkoda, oraz 

dzierżawcy albo zarządcy obwodu łowieckiego przysługuje odwołanie do nadleśniczego Państwowego 

Gospodarstwa Leśnego Lasy Państwowe właściwego ze względu na miejsce wystąpienia szkody.  

Odwołanie wnosi się w terminie 7 dni od dnia podpisania protokołu. 

Kto wydaje decyzję? 

W celu rozpatrzenia odwołania Nadleśniczy dokonuje odpowiednio oględzin lub szacowania 

ostatecznego. Czynności tych dokonuje się niezwłocznie, nie później niż w terminie 7 dni od dnia 

otrzymania odwołania. 

W oględzinach lub szacowaniu ostatecznym, prawo brać udział członkowie zespołu oraz przedstawiciel 

Izby Rolniczej, którzy po zakończeniu czynności sporządzają protokół. Nadleśniczy właściwy ze względu 

na miejsce wystąpienia szkód ustala wysokość odszkodowania, w drodze decyzji, biorąc 

w szczególności pod uwagę ustalenia zawarte w protokołach. 

O czym jeszcze należy pamiętać? 

Właściciel albo posiadacz gruntów rolnych, na których zostały wyrządzone szkody, a także dzierżawca 

albo zarządca obwodu łowieckiego niezadowolony z decyzji może w terminie trzech miesięcy od dnia 

jej doręczenia, wnieść powództwo do sądu właściwego ze względu na miejsce wystąpienia szkody.  

Trzeba także pamiętać o uchwale NR 1057/XLI/09 Sejmiku Województwa Pomorskiego z dnia 

28 grudnia 2009 roku w sprawie określenia terminu zakończenia okresu zbioru roślin uprawnych 

w województwie pomorskim, gdyż odszkodowanie przysługuje tylko w przypadku, gdy sprzętu roślin 

dokonamy w terminie 14 dni od dnia ustalonego w uchwale. 

Kiedy odszkodowanie nie przysługuje? 

Odszkodowanie nie przysługuje:  

1) posiadaczom uszkodzonych upraw lub płodów rolnych, którzy nie dokonali ich sprzętu w terminie 

14 dni od dnia zakończenia okresu zbioru tego gatunku roślin w danym regionie, określonego przez 

sejmik województwa w drodze uchwały, 

2) posiadaczom uszkodzonych upraw lub plonów rolnych, którzy nie wyrazili zgody na budowę przez 

dzierżawcę lub zarządcę obwodu łowieckiego urządzeń lub wykonywanie zabiegów zapobiegających 

szkodom, 

3) za szkody nieprzekraczające wartości 100 kg żyta w przeliczeniu na 1 hektar uprawy, 

4) za szkody powstałe w płodach złożonych w sterty, stogi i kopce, w bezpośrednim sąsiedztwie lasu, 

5) za szkody w uprawach rolnych założonych z rażącym naruszeniem zasad agrotechnicznych, 

6) za szkody, powstałe na nieruchomościach, w odniesieniu do których właściciel albo użytkownik  

wieczysty złożył oświadczenie o zakazie wykonywania polowania. 
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